
 Protokół posiedzenia
Komisji Rozwoju Wsi Nr I

Komisji Komunalno – Finansowej Nr I,
Komisji Edukacji Nr I,

oraz
Komisji Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej Nr I,

z dnia 20 czerwca 2024 r.

Pkt 1
Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Jarosław Graczyk  o godz. 08:30 otworzył wspólne 

posiedzenie Komisji. Zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczyło 5 członków Komisji  

Rozwoju  Wsi  (załącznik  nr  1),  6  członków Komisji  Komunalno-  Finansowej  (załącznik  nr  2),  

9 członków Komisji Edukacji (załącznik nr 3) oraz 7 członków Komisji Bezpieczeństwa i Polityki 

Społecznej (załącznik nr 4).

Uczestnicy posiedzenia niebędący członkami komisji:

Artur Mokracki, p. o. Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września;

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września;

Magdalena Łuczak, naczelnik Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej;

Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu;

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury;

Krystian Kędziora, dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni;

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni;

Anita Grabarek, młodszy referent w Biurze Rady;

Agnieszka Kasprzak, podinspektor w Biurze Rady;

Media;

Pkt 2

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Jarosław  Graczyk  przedstawił  porządek  obrad 

wspólnego posiedzenia komisji (załącznik nr 5).

Porządek obrad

1. Otwarcie posiedzenia.

2. Przedstawienie porządku obrad.
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3. Omówienie materiałów na III sesję Rady Miejskiej we Wrześni.

4. Wolne głosy radnych.

5. Zakończenie posiedzenia.

   

Pkt 3

2) 17) oraz część absolutoryjna Zostaną omówione i przegłosowane na Sesji Rady Miejskiej.

1)   Radny Bogdan Nowak omówił projekt uchwały w sprawie:  nadania nazwy rondu pomiędzy 

ul. Harcerską a ul. Fryderyka Chopina i ul. Stanisława Moniuszki we Wrześni.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w  sprawie: nadania  nazwy  rondu  pomiędzy  ul.  Harcerską  a  ul.  Fryderyka  Chopina 

i ul. Stanisława Moniuszki we Wrześni.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: nadania  nazwy  rondu  pomiędzy  ul.  Harcerską 

a ul. Fryderyka Chopina i ul. Stanisława Moniuszki we Wrześni.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w  sprawie: nadania  nazwy  rondu  pomiędzy  ul.  Harcerską  a  ul.  Fryderyka  Chopina 

i ul. Stanisława Moniuszki we Wrześni.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  nadania  nazwy  rondu  pomiędzy 

ul. Harcerską a ul. Fryderyka Chopina i ul. Stanisława Moniuszki we Wrześni.

3)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił 

projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnej  umowy  najmu  z 

dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 

lat.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zawarcie  kolejnej  umowy najmu z  dotychczasowym 

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat.
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Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu 

z dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 

3 lat.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu z dotychczasowym 

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej 

umowy najmu z dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas 

oznaczony do 3 lat.

4)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił 

projekt  uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zbycie  nieruchomości  gruntowej  położonej  w 

Chociczy Małej.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy gmina dysponuje już operatem dotyczącym wartości, 

czy będzie on dopiero następstwem podjętej uchwały?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że 

będzie dopiero następstwem podjętej uchwały.

Radny  Damian  Staniszewski powiedział,  że  podczas  ostatniego  zebrania  w  Chociczy  Małej 

mieszkańcy w związku z informacją, że staw i kanał będą sprzedane, zapytali, czy w związku z 

zyskami ze sprzedaży mogą liczyć na inwestycje drogowe, ponieważ drogi w tej  miejscowości 

wymagają naprawy. Wyjaśnił, że dlatego przekazuje to pytanie mieszkańców Chociczy Małej.  

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że formalnie to tak 

nie działa, że w jakiejś miejscowości gmina dokonuje sprzedaży gruntu, to te środki ze sprzedaży 

muszą być zainwestowane w cokolwiek w  tej miejscowości, ale nie ma przeszkód, żeby tak było. 

Wyjaśnił, że będą to środki, które trafią do budżetu i będą wydatkowane według planów, czyli jeżeli 

będą przeanalizowane potrzeby drogowe do naprawy lub budowy, to te środki posłużą do realizacji 

tych planów. Natomiast nie jest tak, że jeżeli gmina sprzedaje w jakiejś miejscowości, to tam te 

środki muszą być zainwestowane.
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Radny Bogumił Kwiatkowski zapytał o znajdujący się tam zbiornik wodny, czy jest to zbiornik 

retencyjny oraz,  czy jest  możliwość wybudowania zbiornika w innym miejscu,  jeżeli  tak,  to w 

którym miejscu jest taki plan? Wyjaśnił, że mieszkańcy Chociczy Małej borykają się z problemami 

zalewania podeszczowego i kilka nieruchomości jest zalanych. Mieszkańcy obawiają się, że kolejna 

ingerencja w kwestie wodne spowoduje spiętrzenie tych problemów.  

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że 

nie  jest  to  zbiornik  retencyjny,  jest  to  zbiornik  naturalny.  Powiedział,  że  przeniesienie  jest  jak  

najbardziej  możliwe  i  było  to  analizowane  w  sposób  kompleksowy,  także  przez  pracowników 

melioracji Wrzesińskiej pod kontem historycznym. Obliczenia są przyjęte z dużej zlewni, nie tylko 

z tego terenu, tak aby ta inwestycja była przeprowadzona w sposób prawidłowy. Wyjaśnił, że dalej 

znajduje się rzeka Ciek Wielka i  ostatecznie,  to ujście musi znajdować się przy rzece.  Według 

wyliczeń, z dużą ostrożnością z uwagi na częste deszcze i zmiany klimatu, wszystko wskazuje, że  

jest  to  możliwe  i  problemów  nie  powinno  być.  Poinformował,  że  wszystkiego  nie  można 

przewidzieć, ale gmina stara się to przewidzieć, na tyle ile jest to możliwe.   

Radny Bogumił Kwiatkowski zapytał, czy gmina ma jakiekolwiek miejsce, czy teren wytypowany 

do budowy takiego zbiornika?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że 

do  budowy zbiornika  nie,  ponieważ  zbiornik  nie  jest  konieczny,  natomiast  wstępne  koncepcje 

dotyczyły przeniesienia tego rowu przy granicy działki przy działce drogowej.  Wyjaśnił,  że nie 

musi być to rów otwarty, na całej długości, ważne, żeby spełniało to swoją funkcję.                 

Radny Bogumił Kwiatkowski  powiedział, że przy okazji weryfikacji, gmina rozważyła i wzięła 

pod uwagę temat odwodnienia tych dróg gminnych oraz część  drogi powiatowej. 

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że 

oczywiście.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w Chociczy 

Małej.
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Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej 

położonej w Chociczy Małej.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w Chociczy 

Małej.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości 

gruntowej położonej w Chociczy Małej.

5)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił 

projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnej  umowy  dzierżawy  z 

dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 

3 lat.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy z dotychczasowym 

dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnej  umowy 

dzierżawy z dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas 

oznaczony do 3 lat.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy z dotychczasowym 

dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej 

umowy dzierżawy z dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, 

na czas oznaczony do 3 lat.
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6)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił 

projekt uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy powstałej w Przyborkach w rejonie ul. Miodowej 

oraz  ul. Bocznej.

Radny Robert Smodlibowski opuścił posiedzenie wspólnych komisji.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy powstałej w Przyborkach w rejonie ul. Miodowej oraz 

ul. Bocznej. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: nadania  nazwy  ulicy  powstałej  w  Przyborkach  w 

rejonie ul. Miodowej oraz  ul. Bocznej. 

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy powstałej w Przyborkach w rejonie ul. Miodowej oraz 

ul. Bocznej. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  nadania  nazwy  ulicy  powstałej  w 

Przyborkach w rejonie ul. Miodowej oraz  ul. Bocznej. 

7) Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu  omówił projekt uchwały 

wraz  z  autopoprawką  w  sprawie:  określenia  wysokości  opłaty  za  korzystanie  z  wychowania 

przedszkolnego uczniów w przedszkolu publicznym prowadzonym przez Gminę Września. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: określenia wysokości opłaty za korzystanie z wychowania przedszkolnego 

uczniów w przedszkolu publicznym prowadzonym przez Gminę Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: określenia  wysokości  opłaty  za  korzystanie  z 

wychowania  przedszkolnego  uczniów  w  przedszkolu  publicznym  prowadzonym  przez  Gminę 

Września.
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Komisja Edukacji w obecności 9 radnych, 8 głosami „za”, 0 głosów „wstrzymujących się”, 

1  głosem  „przeciw”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: określenia 

wysokości opłaty za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów w przedszkolu publicznym 

prowadzonym przez Gminę Września.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  określenia  wysokości  opłaty  za 

korzystanie  z  wychowania  przedszkolnego  uczniów  w  przedszkolu  publicznym  prowadzonym 

przez Gminę Września.

8)  Magdalena  Łuczak,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Mieszkaniowej  omówiła  projekt 

uchwały w sprawie:  określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub 

rozkładania  na  raty  należności  pieniężnych  mających  charakter  cywilnoprawny  przypadających 

Gminie  Września  lub  jej  jednostkom  organizacyjnym,  warunków  dopuszczalności  pomocy 

publicznej  w  przypadkach,  w  których  ulga  stanowić  będzie  pomoc  publiczną  oraz  wskazania 

organów do tego uprawnionych.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy tak jak do tej pory, było to publikowane w Biuletynie 

Informacji  Publicznej?  Wyjaśnił,  że  chodzi  o  osoby  i  podmioty,  które  otrzymywały  te  ulgi 

odroczenia lub rozłożenia na raty. 

Magdalena Łuczak, naczelnik Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej  odpowiedziała, że jest to 

tylko w przypadku podatkowym.  

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy w tym przypadku gmina nie będzie tego publikowała?

Magdalena Łuczak, naczelnik Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej odpowiedziała, że nie.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy ewentualną informację można uzyskać w trybie dostępu 

do informacji publicznej?

Magdalena  Łuczak,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Mieszkaniowej  odpowiedziała,  że  tak. 

Wyjaśniła, że są to przypadki sporadyczne i zdarza się tak, że u dłużnika sytuacja życiowa, czy 

finansowa jest na tyle niestabilna, że zastosowanie takiej ulgi gmina wprowadza w życie.  
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Radny Maciej  Baranowski zapytał,  czy  art.  67  a  ordynacji  podatkowej  dotyczący  umarzania 

zaległości podatkowych przez Burmistrza, czy jest to kolejna droga do umorzenia, czy wyręcza 

Burmistrza? Wyjaśnił, że w tej kwestii, był raport NIK-u mówiący, że niektóre samorządy zbyt  

uznaniowo umarzają. Powiedział, że nie wie, czy jest to inna ścieżka.

Magdalena Łuczak, naczelnik Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej  odpowiedziała, że jest to 

inna  ścieżka.  Wyjaśniła,  że  uchwała  mówi  o  należnościach  cywilnoprawnych,  czyli  o 

należnościach,  wynikających  z  umów cywilnych  między  gminą  a   najemca  lokalu.  Natomiast 

podatki i wszelkie należności publicznoprawne, to jest zupełnie coś innego.

Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  powiedział,  że  należności 

podatkowe to inny temat. Podał przykład osoby przebywającej w DPS (Dom Pomocy Społecznej), 

której  koszty  utrzymania  w  większym  stopniu  ponosi  gmina  niż  rodzina,  miała  zaległości 

czynszowe za lokal komunalny. Wyjaśnił, że nawet w takim przypadku gmina zastanawia się i z 

reguły  odmawia  umorzenia  tych  zaległości.  Poinformował,  że  w  tym  przypadku  osoba 

przebywająca w DPS nie mogła się,  sama utrzymać, ale odziedziczyła kiedyś jakiś majątek i  z 

takiego  dziedziczonego  majątku  można  taki  zaległy  czynsz  ściągnąć.  Są  to  bardzo  wyjątkowe 

sytuacje, ale jak najbardziej przewidziane w ustawie o finansach publicznych i w związku z tym 

gmina  taką  procedure  powinna  mieć  i  czasami  z  niej  skorzystać.  Sama  ustawa  o  finansach 

publicznych nie wystarczy, ponieważ szczegóły muszą być określone w uchwale Rady Miejskiej. 

       

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie:  określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub 

rozkładania  na  raty  należności  pieniężnych  mających  charakter  cywilnoprawny  przypadających 

Gminie  Września  lub  jej  jednostkom  organizacyjnym,  warunków  dopuszczalności  pomocy 

publicznej  w  przypadkach,  w  których  ulga  stanowić  będzie  pomoc  publiczną  oraz  wskazania 

organów do tego uprawnionych.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt  uchwały w sprawie:  określenia  szczegółowych zasad,  sposobu i  trybu 

umarzania,  odraczania  lub  rozkładania  na  raty  należności  pieniężnych  mających  charakter 

cywilnoprawny przypadających Gminie Września lub jej jednostkom organizacyjnym, warunków 

dopuszczalności  pomocy  publicznej  w  przypadkach,  w  których  ulga  stanowić  będzie  pomoc 

publiczną oraz wskazania organów do tego uprawnionych.
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Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie:  określenia szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub 

rozkładania  na  raty  należności  pieniężnych  mających  charakter  cywilnoprawny  przypadających 

Gminie  Września  lub  jej  jednostkom  organizacyjnym,  warunków  dopuszczalności  pomocy 

publicznej  w  przypadkach,  w  których  ulga  stanowić  będzie  pomoc  publiczną  oraz  wskazania 

organów do tego uprawnionych.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: określenia szczegółowych zasad, sposobu 

i trybu umarzania, odraczania lub rozkładania na raty należności pieniężnych mających charakter 

cywilnoprawny przypadających Gminie Września lub jej jednostkom organizacyjnym, warunków 

dopuszczalności  pomocy  publicznej  w  przypadkach,  w  których  ulga  stanowić  będzie  pomoc 

publiczną oraz wskazania organów do tego uprawnionych.

9)  Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w 

sprawie:  zaliczenia drogi znajdującej się na terenie Miasta i  Gminy Września do kategorii dróg 

gminnych.

Radny Maciej Słowiński  zapytał, w jakim stanie obecnie jest droga, czy jest to droga gruntowa, 

jeśli  tak,  czy  gmina  planuje  jakąś  inwestycje  w  tę  drogę  (utwardzenie,  odpływów,  budowa 

kanalizacji), jeśli tak to w jakiej perspektywie czasowej?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że do podjęcia tego 

rodzaju uchwał, te drogi w terenie w ogóle nie muszą istnieć, tak naprawdę mogą istnieć w formie 

wytyczonej na mapie.  Wyjaśnił, że gmina w najbliższym czasie nie planuje utwardzania tych dróg, 

teren  nie  jest  zagospodarowany.  Poinformował,  że  jest  to  teren,  na  którym  powiat  dokonuje 

sprzedaży gruntów i na pewno wkrótce pojawią się tam inwestycje w mieszkalnictwo. W prawie 

polskim istnieją przepisy, które można wykorzystać do tego, żeby w zagospodarowaniu takiej drogi, 

przynajmniej  w jakiejś  części,  finansowo uczestniczył  również  inwestor,  który  obok  wykonuje 

inwestycję niedrogową np.: osiedle mieszkaniowe. Gmina posiada wiele innych miejsc i dróg, które 

chciałaby wyremontować lub wybudować. W uchwałach chodzi o to, że te drogi będą miały status 

drogi publicznej. Podjęcie takich uchwał, nie jest związane oraz nie rodzi konsekwencji, że gmina 

od razu musi przystąpić do inwestowania w urządzenia tych dróg.          
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Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w sprawie:  zaliczenia  drogi  znajdującej  się  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Września  do 

kategorii dróg gminnych. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie: zaliczenia  drogi  znajdującej  się  na  terenie  Miasta 

i Gminy Września do kategorii dróg gminnych. 

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w sprawie: zaliczenia  drogi  znajdującej  się  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Września  do 

kategorii dróg gminnych. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zaliczenia drogi znajdującej się na terenie 

Miasta i Gminy Września do kategorii dróg gminnych. 

10)  Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w 

sprawie: ustalenia przebiegu drogi gminnej położonej na terenie Miasta i Gminy Września.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w  sprawie:  ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej  położonej  na  terenie  Miasta  i  Gminy 

Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: ustalenia przebiegu drogi gminnej położonej na terenie 

Miasta i Gminy Września. 

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w  sprawie:  ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej  położonej  na  terenie  Miasta  i  Gminy 

Września. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej 

położonej na terenie Miasta i Gminy Września. 
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11)  Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w 

sprawie:  zaliczenia drogi znajdującej się na terenie Miasta i  Gminy Września do kategorii dróg 

gminnych.

Radny Maciej Baranowski zapytał, czy tam obecnie jest pole?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  zapytał, czy radnemu chodzi o 

teren w Bierzglinku?

Radny Maciej Baranowski odpowiedział, że tak.

Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  wyjaśnił,  że  tak  jest. 

Poinformował, że nie musi istnieć w terenie, musi istnieć geodezyjnie i gmina nadaje status drogi 

publicznej.      

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w sprawie:  zaliczenia  drogi  znajdującej  się  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Września  do 

kategorii dróg gminnych.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zaliczenia drogi znajdującej się na terenie Miasta i 

Gminy Września do kategorii dróg gminnych.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w sprawie: zaliczenia  drogi  znajdującej  się  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Września  do 

kategorii dróg gminnych.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zaliczenia drogi znajdującej się na terenie 

Miasta i Gminy Września do kategorii dróg gminnych.

12)  Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w 

sprawie: ustalenia przebiegu drogi gminnej położonej na terenie Miasta i Gminy Września.
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Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w  sprawie:  ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej  położonej  na  terenie  Miasta  i  Gminy 

Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: ustalenia przebiegu drogi gminnej położonej na terenie 

Miasta i Gminy Września.  

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w  sprawie: ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej  położonej  na  terenie  Miasta  i  Gminy 

Września.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: ustalenia  przebiegu  drogi  gminnej 

położonej na terenie Miasta i Gminy Września.

13)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w 

sprawie: przyjęcia „Planu Adaptacji do Zmian Klimatu dla Miasta Wrześni” do 2030 roku.

Radny  Bogumił  Kwiatkowski powiedział,  że  na  str.  67  dokumentu  znajdują  się  wskaźniki 

osiągnięcia  celu  nadrzędnego  planu   adaptacji  i  między  innymi  jest  długość  wybudowanej  i 

zmodernizowanej kanalizacji  deszczowej w kilometrach,  oczekiwana zmiana w formie wzrostu. 

Zapytał,  czy gmina w ciągu 5 lat  budowała kanalizację deszczową, czy jest  to tylko założenie  

docelowe,  aby  uzyskać  środki  i  w związku  z  tym we wszystkich  wskaźnikach  są  oczekiwane 

zmiany  jako wzrosty? Poprosił o wyjaśnienie tej kwestii.

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że są to cele zakładane 

do realizacji w zakresie planu adaptacji. Gmina przyjmuje, że przez perspektywę czasową do 2033 

roku, będzie aplikowała skutecznie o środki zewnętrzne w wielu różnych obszarach związanych z 

szeroko rozumianym adoptowaniem się do zmiany klimatu i w efekcie te wskaźniki gminie uda się 

osiągnąć i odnotować wzrost, bądź jednym z przykładów, utrzymać. Poinformowała, że podczas 

sesji zostanie skorygowana oczywista omyłka pisarska na str. 52.        

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września poinformował, że gmina buduje 

kanalizację deszczową. Powiedział, że powstało 9 nawierzchni ulic, w rejonie ul. Monte Casino 
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powstają ulice oraz także przy ul. Owocowej, tam wszędzie jest kanalizacja deszczowa. Wyjaśnił,  

że wzrost następuje i powinien następować w przyszłości.    

Radny  Bogumił  Kwiatkowski  zapytał,  czy  mieszkańcy  od  razu  podłączając  się  do  nowo 

wybudowanej kanalizacji deszczowej, czy mogą odprowadzać wody deszczowe z własnych posesji, 

ponieważ te tereny, które kiedyś stanowiły tereny pól, nagle zostały zagospodarowane w sposób 

celowy  (mieszkalnictwo,  usługi,  działalność  gospodarcza),  przybywa  dachów,  terenów 

utwardzonych,  a  wody  spływają  na  nasze  drogi?  Powiedział,  że  niekoniecznie  dobrze 

gospodarujemy  tym  tematem,  dlatego  pytał,  ponieważ  co  wtedy,  gdy  są  wybudowane  drogi, 

chodniki, a ktoś chciałby się podłączyć i za chwile będzie to niszczone i na nowo podłączać kolejną 

rzecz. 

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że nie będzie takiej 

możliwości, ponieważ nie otrzyma zgody. Wyjaśnił, że w przepisach prawa zasada jest taka, że 

wody opadowe deszczowe, właściciel nieruchomości powinien zagospodarować na swojej działce. 

Powiedział, że jeśli chodzi o możliwości podłączenie pod kanalizację deszczową w ulicy, to nie, 

ponieważ tak naprawdę ta deszczówka powinna służyć wyłącznie odwodnieniu drogi.  

Radna Wiesława Konieczna  powiedziała,  że  fabryka VW powstała  kilka  lat  wstecz  i  zostało 

wyciętych dużo drzew. Zapytała, kto odpowiada za wycięcie tych drzew i czy to również obejmuje  

ten plan, czy odpowiada za to gmina, czy powiat? Wyjaśniła, że zostało posadzonych 100 drzew, a  

obecnie pozostały tylko dwa drzewa. 

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że trudno jest się 

odnieść do tej kwestii, ponieważ nie zna szczegółów. Powiedział, że jeżeli zostały wycięte jakieś 

drzewa,  przy  budowie  fabryki,  to  oczywiście  zostały  wycięte  na  podstawie  jakiejś  decyzji 

administracyjnej, w której na pewno określono warunki nasadzeń zastępczych. Wyjaśnił, że tak to 

działa, ponieważ jeśli ktoś otrzymuje zgoda na wycinkę drzewa, to powinien co do zasady wykonać 

nasadzenia zastępczego. Jeżeli nie może uczynić tego na swojej nieruchomości, to jest możliwość 

wskazania innego miejsca przez organ, który wydał decyzje, czyli przez Burmistrza. Poinformował, 

że trzeba to sprawdzić, jaka była wydana decyzja administracyjna.         

Radny Damian Staniszewski powiedział, że w działaniach adaptacyjnych wskazanych na str. 52 w 

pkt 1, jako nazwę działania przyjęto zagospodarowanie terenów zieleni w mieście Września, w celu  

zwiększenia bioróżnorodności i łagodzenia zmian klimatu. Zapytał, czy nie powinna tam być zbitka 

w Mieście i Gminie Września?
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Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że nie, ponieważ 

plany tworzy się dla miast, a nie wsi, więc to nie jest przypadkowy zapis.     

Radny Maciej Baranowski powiedział, że mieszkańcy zgłaszają, że zostały dokonane nasadzenia 

drzew o wartości kilkaset złotych. Uważa, że jest za to odpowiedzialny ktoś, kto podpisała umowę z 

gminą, ale jest także ulica, gdzie z dwudziestu drzew pozostało cztery lub pięć, bo reszta uschła.  

Poinformował,  że  jeżeli  ta  osoba  nasadza  drzewa,  to  powinna  zadbać,  aby przynajmniej  przez 

pierwszy okres były podlewane. Zapytał, czy byłaby możliwość sprecyzowania jakiejś umowy?   

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że gmina posiada 

swoich  pracowników  zieleni,  w  których  znajduje  się  grupa  osób,  która  jeździ  traktorem  z 

beczkowozem. Są to osoby, które tylko zajmują się podlewaniem zieleni. Wyjaśnił, że czasami tak 

jest, że niektóre drzewa się nie przyjmą, a działań o nasadzenie, jest bardzo dużo. Poinformował, że  

nie wszystkie nasadzenia, które pojawiają się na terenie gminy, są gminne i gmina nie chce brać za 

nie odpowiedzialności.

Radny Maciej Baranowski powiedział, że takie rzeczy zgłaszają mieszkańcy, a on to przekazuje. 

Nie  jest  to  zarzut,  tylko  prośba.  Wyjaśnił,  że  jeśli  są  to  drzewa  nasadzone  przez  samorząd 

powiatowy, to może na podlewanie też zawrzeć taką umowę, aby podlewać całą ulicę, a nie tylko 

wybrane.    

Radny Stefan Ogrodowicz  powiedział, że od jakiegoś czasu wszystkie nowo nasadzone drzewa 

mają do korzennie wkopany dren, do którego można wlać wodę lub ewentualnie ściek opadowy, 

który trafia do podlania drzewa.

Radny Damian Staniszewski powiedział, że na str. 50 wskazano inwestycje w pokłady produkcji 

obwodowej ciepła zainstalowanego OZ. Zapytał,  czy gmina ma wskazane,  gdzie takie układy i 

instalacje do produkcji wodoru miałyby się znaleźć  na terenie miasta?     

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział, że jeśli chodzi o 

instalacje, które byłyby własnością gminy, to nie. Są firmy zainteresowane zainwestowaniem w 

takie technologie.  

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i  Gminy Września wyjaśniła,  że swoje elementy, które 

także wskazywał w zakresie ewentualnych możliwości realizacyjnych perspektyw rozwoju, był, co 

także jest odzwierciedleniem w dokumencie Wrzesiński Klaster Zielonej Energi pod swój obszar 
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działalności. Powiedziała, że jest to takim pokłosiem, w pewnych elementach zapisu dotyczącego, 

chociażby wodoru w kontekście klastra, które mogłyby być perspektywiczna dla ich rozwoju. 

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  powiedział,  że jest to kwestia 

powstania biogazowni, której efektem działania jest produkcja wodoru, taka instalacja powstanie 

obok firmy Volkswagen i jest to typowe zadanie komercyjne, biznesowe i będzie realizowane.

Radny Damian  Staniszewski  powiedział,  że  firma  Volkswagen  i  biogazownia  znajdują  się  w 

obrębie ewidencyjnym Chociczy Małej, a plan jest dla miasta. Zapytał, czy można tutaj,  mając 

charakter abstrakcyjny zapisy umieścić?

 

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że radny pytał, czy 

gmina zna miejsce na terenie gminy, więc dlatego o tym wspomniał. 

Radny  Damian  Staniszewski  powiedział,  że  zapytał  odnośnie  do  miejsca,  gdzie  w  mieście, 

ponieważ było powiedziane, że plan dotyczy miasta, stąd zapytał, gdzie w mieście takowy miałby 

powstać. Zapytał, że nie wiadomo, gdzie w mieście miałby powstać  i dlatego taki ogólny zapis?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział, że tak, chodzi o 

możliwość, a nie fakt.   

    

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: przyjęcia „Planu Adaptacji do Zmian Klimatu dla Miasta Wrześni” do 2030 

roku.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  przyjęcia  „Planu Adaptacji  do  Zmian Klimatu  dla 

Miasta Wrześni” do 2030 roku. 

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: przyjęcia „Planu Adaptacji do Zmian Klimatu dla Miasta Wrześni” do 2030 

roku.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie: przyjęcia  „Planu  Adaptacji  do  Zmian 

Klimatu dla Miasta Wrześni” do 2030 roku.
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14)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w 

sprawie:  przystąpienia  do sporządzenia  projektu aktualizacji  Strategii  Rozwoju Miasta  i  Gminy 

Września na lata 2021 – 2027 oraz określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 

ww. dokumentu, w tym trybu konsultacji.

Radny Bogumił Kwiatkowski powiedział, że w § 2 jest określony harmonogram, który ma zostać 

zakończony do końca 2024 roku, a strategia jest na lata 2021-2027. Zapytał, czy w związku z tym, 

że gmina ma zamiar aplikować o kolejne środki,  to chce szybciej przygotować te strategie i  ją 

wdrożyć?

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że tak. Wyjaśniła, że 

każdy z  tych  dokumentów strategicznych,  ma określoną  perspektywę czasową i  nigdy nie  jest 

dokumentem na rok lub dwa lata.  Strategia,  która  była  przyjmowana dwa lata  wstecz podczas 

posiedzenia  Rady  Miejskiej,  miała  właśnie  takowy horyzont  czasowy (2021-2027).  Gmina  ten 

horyzont  utrzymuje,  zachowuje  i  będzie  aktualizować  zapisem  tam,  gdzie  jest  to  konieczne 

i niezbędne.  

Radny  Damian  Staniszewski  zapytał,  czy  opracowania  aktualizacji  strategi,  będzie  zlecane 

podmiotowi zewnętrznemu? 

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że tak, będzie zlecane 

podmiotowi zewnętrznemu.

Radny  Damian  Staniszewski  zapytał,  czy  aktualizacji  nie  można  było  zrobić  w  roku  2022, 

ponieważ Rada przyjmowała strategię, już po ustawie, która jest wskazana w uzasadnieniu?

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że kluczowym w tym 

zakresie, jest przyjęcie linii interpretacyjnej i wymogów określanych przez Urząd Marszałkowski 

Województwa  Wielkopolskiego,  w  kontekście  szczegółowego  opisu  osi  priorytetowych  dla 

funduszy europejskich dla wielkopolski na nową perspektywę. Powiedziała, że zważywszy na fakt,  

że zapisy również poszły w kierunku egzekwowania tych wymogów, dlatego też w następstwie 

tego, gmina taką aktualizację proceduje. Wyjaśniła, że nie było wówczas pewnym i przesądzonym, 

że taki wymóg, także ze strony skutecznego aplikowania o środki się pojawi, więc teraz gmina 

dokonuje tej aktualizacji.               
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Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: przystąpienia do sporządzenia projektu aktualizacji Strategii Rozwoju Miasta 

i  Gminy Września  na  lata  2021 –  2027 oraz  określenia  szczegółowego trybu i  harmonogramu 

opracowania ww. dokumentu, w tym trybu konsultacji.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do sporządzenia projektu aktualizacji 

Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021 – 2027 oraz określenia szczegółowego 

trybu i harmonogramu opracowania ww. dokumentu, w tym trybu konsultacji.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: przystąpienia do sporządzenia projektu aktualizacji Strategii Rozwoju Miasta 

i  Gminy Września  na  lata  2021 –  2027 oraz  określenia  szczegółowego trybu i  harmonogramu 

opracowania ww. dokumentu, w tym trybu konsultacji.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  przystąpienia do sporządzenia projektu 

aktualizacji  Strategii  Rozwoju  Miasta  i  Gminy  Września  na  lata  2021  –  2027  oraz  określenia 

szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania ww. dokumentu, w tym trybu konsultacji. 

15)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w 

sprawie:  zmiany uchwały nr VIII/78/03 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 31 marca 2003 r. w 

sprawie przystąpienia Miasta i Gminy Września do Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Wielkopolski.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie: zmiany uchwały nr VIII/78/03 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 31 marca 

2003 r. w sprawie przystąpienia Miasta i Gminy Września do Stowarzyszenia Gmin i Powiatów 

Wielkopolski.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały nr  VIII/78/03 Rady Miejskiej  we 

Wrześni  z  dnia  31  marca  2003  r.  w  sprawie  przystąpienia  Miasta  i  Gminy  Września  do 

Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Wielkopolski.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: zmiany uchwały nr VIII/78/03 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 31 marca 
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2003 r. w sprawie przystąpienia Miasta i Gminy Września do Stowarzyszenia Gmin i Powiatów 

Wielkopolski.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: zmiany  uchwały  nr  VIII/78/03  Rady 

Miejskiej we Wrześni z dnia 31 marca 2003 r. w sprawie przystąpienia Miasta i Gminy Września do 

Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Wielkopolski.

16)  Barbara  Kasperczak-Kuszak,  zastępca  Dyrektora  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we 

Wrześni  omówiła projekt uchwały w sprawie:  uchwalenia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 2024 – 2028.

Radny  Damian  Staniszewski powiedział,  że  w  programie  wskazano  liczbę  niebieskich  kart 

wydawanych w latach 2021 – 81 szt., 2022 – 50 szt. oraz 2023 – 62 sztuki. Zapytał, w jak można 

zdefiniować i opisać poprzednie lata, czy można wysnuć wniosek, że ta liczba wzrasta, spada i jak 

na podstawie doświadczeń OPS-u, kształtuje się ta sprawa już w aktualnym roku?

      

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że nie wyraziłaby zdania, że ten problem się zmniejsza. Wyjaśniła, że nie jest tak, że 

tylko  Pomoc  Społeczna  zajmuje  się  przeciwdziałaniem  przemocy  w  rodzinie,  ponieważ 

zobligowane  do  podejmowania  działań,  są  różne  służby  (Policja,  Oświata,  Ochrona  Zdrowia, 

Organizacje  Pozarządowe).  Powiedziała,  że  OPS  działa  interdyscyplinarnie  oraz  że  korzysta  z 

danych za bieżące półrocze i poinformowała, że już są założone 42 niebieskie karty i wszczęte  

procedury. Może to sugerować o wzroście.  OPS dokonał  reorganizacji wewnętrznej, polegającej 

na wyłonieniu Sekcji Pomagania Rodziny, w ramach której działa zespół zajmujący się wyłącznie 

przeciwdziałaniem przemocy i sprawami interwencyjnymi. Pozwala to na większą uważność oraz 

większą skuteczność działań. Pokazuje, że to może być powodem do wszczynania w większym 

zakresie  procedury  niebieskiej  karty.  Należy  wziąć  pod  uwagę,  także  zmianę  ustawy  o 

przeciwdziałaniu przemocy domowej, która wprowadziła rozwiązanie, które generuje konieczność 

zakładania kart i jeśli weźmie się jako kryterium liczbę wszczynanych procedur, to będzie dawało 

obraz, że tych środowisk jest więcej.  Również trzeba odnieść się do ciężaru gatunkowego tych 

spraw, ponieważ ich charakter jest różny np.: wszczynanie procedur w sytuacji „konfliktów około 

rozwodowych”, ale OPS-owi, jako służbą nie wolno tego bagatelizować i nie wolno tak nazywać, 

ponieważ każdą procedurę musi rozpatrzyć na tych samych zasadach. Poinformowała, że rośnie 

świadomość innych służb. Policja i  OPS jest  to trzon prowadzenia procedury i  zajmowania się 
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przeciwdziałaniem   przemocy,  natomiast  coraz  większa  jest  świadomość  w  placówkach 

oświatowych, ochrony zdrowia z których coraz większe ilości spływają do OPS-u.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy Pani zastępca Dyrektora OPS – u mogłaby powiedzieć 

coś więcej na temat ciężaru gatunkowego, wskazaną przemoc domową tzw. około rozwodową, czy 

w tej  przemocy i  procedurach niebieskiej  karty,  jest  głównie  przemoc spowodowana przemocą 

fizyczną alkoholową, czy jest przemoc ekonomiczna, psychiczna?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała,  że  OPS ma do czynienia  z  każdym rodzajem przemocy,  a  najbardziej  trudnym 

obszarem  do  pracy  jest  przemoc  seksualna,  która  została  nazwana,  jak  również  przemoc 

ekonomiczna, o której parę lat wstecz się nie mówiło. Powiedziała, że są to cztery podstawowe, 

czyli fizyczna, psychiczna, ekonomiczna i seksualna. Poinformowała, że najciężej pracuje się w 

sytuacjach, gdzie ta przemoc dotyczy małoletnich. Nowelizacje, które weszły w życie np.: ustawa 

Kamilkowa,  wprowadza  większą  ochronę  na  rzecz  dzieci  z  uwagi  na  te  przypadki,  o  których 

dowiadujemy się z mediów. Są to bardzo trudne sprawy i również na terenie gminy Września OPS 

ma  z  nimi  do  czynienia.  Wyjaśniła,  że  ciężar  gatunkowy,  jest  to  przede  wszystkim,  przemoc 

dotykająca małoletnich wynikająca również z takich niedostatków opiekuńczo-wychowawczych po 

stronie rodziców. Rodzice nie są przygotowani do pełnienia swoich ról,  w związku z tym OPS 

wdraża  np.:  pomoc  asystentów  rodziny,  żeby  pomóc  im  przejść  tę  drogę,  nauczyć  pewnych 

zachowań i instynktów, ale nie jest to zawsze zakończone sukcesem. Powiedziała, że coraz częściej 

byłaby konieczność odbioru dzieci z rodzin biologicznych i umieszczania w rodzinach zastępczych. 

W związku  z  ty,  że,  jest  niedobór  rodzin  zastępczych,  są  nierealizowane  postanowienia  Sądu, 

ponieważ nie  ma gdzie  fizycznie  tych dzieci  umieścić.  Stąd działania,  które  OPS wykonuje  w 

ramach tego programu, mające na celu zabezpieczenie rodzin, tych osób najsłabszych w swoich 

środowiskach, dlatego kierowani są do nich specjaliści, oferty wspierające, jak również starają się 

wspierać swoich specjalistów OPS-u, ponieważ praca w takim obszarze jest strasznie wypalająca. 

Poinformowała, że sukcesy w tym obszarze nie są spektakularne, to może bardzo źle wpływać na 

pracowników, którzy tę prace wykonują. OPS stara się ze wszelkich miar wykonywać, to w sposób 

jak najbardziej profesjonalny.     

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy w ramach tych poszczególnych przedsięwzięć, są jakieś 

nowe dotychczas nietestowane w Gminie Września, mające charakter autorski, czy innowacyjny, 

czy coś takiego w programie się znajduje, w porównaniu do tego, co dotychczas było realizowane i  

wykonane?  
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Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że OPS wprowadza innowacyjne działania polegające na kampanii informacyjnej 

polegającej  na  docieraniu  do  Kół  Gospodyń Wiejskich,  jest  to  kampania,  w której  uczestniczą 

przedstawiciele  zespołu  interdyscyplinarnego,  czyli  przedstawiciele  ośrodka,  policji,  gminnej 

komisji  rozwiązywania  problemów  alkoholowych.  Celem  tej  kampanii,  jest  pokazanie  małym 

lokalnym środowiskom, że reagowanie na przemoc, angażowanie się na pewne sprawy,  nie musi 

nieść konsekwencji negatywnej dla osób, ale może bardzo wiele pomóc.  OPS stara się przedstawić 

tym osobom z imienia i nazwiska (z twarzy), ponieważ jest to bardzo istotne, aby w anonimowych 

rozmowach odbiór i relacja była udana. Pracownicy OPS-s starają się raz w miesiącu dotrzeć do 

kolejnego Koła Gospodyń Wiejskich, widząc bardzo pozytywny tego odbiór. Powiedziała, że ma to 

także  gdzieś  swoje  konsekwencje,  ponieważ  z  tych  środowisk  docierają  osoby  z  pytaniami, 

problemami i zgłoszeniami. Uważa, że ta kampania jest innowacyjna. OPS stara się nawiązywać 

współpracę z organizacjami pozarządowymi i na ten moment jest to Fundacja Życie, która pomaga 

osobom,  dotkniętym  przestępstwem  korzystając  ze  środków  funduszu  Ministerstwa 

Sprawiedliwości. Wyjaśniła, że fundacja ma możliwość wspierania osób dotkniętych problemem 

przemocy z innych środków niż gminne. Jest to bardzo ważne.  Poinformowała, że konieczność 

szukania  partnerów  do  współpracy,  w  ramach  przeciwdziałania  przemocy,  jest  dosyć  istotne. 

Ośrodek  Pomocy  Społecznej  ma  również  nawiązaną  współpracę  z  Poznańskim  Centrum 

Profilaktyki Społecznej. Również posiadają nawiązane porozumienie z transportem medycznym, 

które jest  bardzo istotne w sytuacjach  interwencyjnych np.:  kiedy dochodzi do odbioru dzieci. 

Powiedziała, że również posiadają podpisaną umowę na usługi hostelowe w zakresie możliwości 

interwencyjno zabezpieczenia  rodziny, która jest dotknięta problemem przemocy.   

Radny Damian Staniszewski zapytał,  czy  wiadomo,  czy  ta  przemoc związana  jest  głównie  z 

terenami Wrześni, czy terenami wiejskimi?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała,  że  trudno  jest  postawić  granice,  ponieważ  inny  jest  charakter  przemocy  w 

środowiskach  wiejskich,  gdzie  mała  społeczność  powoduje  większe  zamknięcie  i  nie  mówi  o 

przemocy  seksualnej  oraz  inaczej  interpretują  przemoc  ekonomiczną,  natomiast  w  środowisku 

miejskim jest to postrzegane jako ograniczenie i  jako forma przemocy ekonomicznej, która jest  

uświadamiana dopiero od paru lat.  Wyjaśniła,  że dostępność w środowisku miejskim do służb, 

specjalistów powoduje inny potencjał i tym samy częstotliwość zgłoszeń w środowisku miejskim 

może być większa. Powiedziała, że inną kwestią jest również migracja między gminami. Polega to 

na  tym,  że  prowadząc  procedure  niebieskiej  karty,  OPS  musi  te  procedure  kontynuować  i 

20



kontaktować  się  z  innymi  gminami.  Poinformowała,  że  zmiana  przepisów  wprowadziła 

dziewięciomiesięczny monitoring, po zakończeniu procedury rodzina musi podlegać kontroli służb. 

Radny  Damian  Staniszewski zapytał,  czy  ten  program  również  obejmuje  migrantów  ze 

wschodniej Europy, czy one również podlegają procedurze niebieskiej karty i czy takowe osoby są 

w Gminie Września?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała,  że tak.  Wyjaśniła,  że w domu, w którym dochodzi do przemocy niezależnie od 

narodowości, również podlegają procedurze niebieskiej karty.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy u cudzoziemców też są karty?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że tak i są to wyłącznie w rodzinach ukraińskich. 

Radny Stefan Ogrodowicz zapytał o przemoc seksualną, czy dotyczy ona również osób nieletnich 

i czy wzwiązku z tym są zgłoszenia do służb prewencyjnych, aby mogły zadziałać oraz jaka jest to  

skala, czy jest to dużo, czy pojedyncze przypadki?  

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że  przemoc dotyka również osoby nieletnie, jest to przestępstwo ścigane z urzędu, 

więc co do zasady musi być zgłoszone do prokuratury i muszą toczyć się postępowania w tym 

zakresie.  Poinformowała,  że  nie  jest  to,  duża skala,  są  to  pojedyncze przypadki.  Wyjaśniła,  że 

informacje pozyskują różne służby nie tylko OPS, ale również szkoły, u lekarza. Są to miejsca, 

które mają stały kontakt z osobami małoletnimi. Zdarza się, że w trakcie procedury niebieskiej  

karty, te informacje zostają pozyskane, ponieważ nikt nie chce o tym mówić. Często rodzice nie 

chcą sobie uświadomić, że ten problem w domu jest, po prostu go wypiera.                

Radny Stefan Ogrodowicz zapytał, czy istnieje jakiś numer telefonu, powszechnie znany, żeby 

anonimowo można było zgłaszać wszelkie przypadki przemocy w rodzinie?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że na stronie Ośrodka Pomocy Społecznej znajdują się numery telefonów, pod które 

można dzwonić i niebieska linia oraz na stronach Komendy Powiatowej Policji. Poinformowała, że 
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z kampanią informacyjną docierając do miejsc i środowisk mają przygotowane ulotki informacyjne, 

gadżety (opaski i breloczki z nr telefonów), które mają ludziom ułatwić kontakt.         

Radna Beata Jankowiak zapytała, jakie są kampanie w szkołach, jaki OPS ma cel, żeby dzieci 

wiedziały, że doświadczają takiej przemocy i że mogą to zgłosić oraz czy kadra nauczycielska jest 

lub będzie szkolona, aby wychwytywała po zachowaniach dzieci, że takiej przemocy doznają? 

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że   jest ustawa, która weszła w życie 14 lutego br. i wprowadziła obowiązek we 

wszystkich  placówkach  oświatowych  (jako  pracownik  OPS-u  nie  może  wypowiadać  się  za 

placówki  oświatowe)  obowiązek   standardy  ochrony  małoletnich.  Jest  to  dokument,  który  ma 

charakter  zapewnienia  procedur regulacji w zakresie ochrony małoletnich, czyli jak postępować z 

małoletnimi, jak zgłaszać zagrożenie, które występuje na terenie placówek. Wyjaśniła, że każda 

placówka,  która  współpracuje  na  rzecz  dzieci,  czyli  w podstawowym zakresie  to  będą  szkoły, 

Ośrodek Pomocy Społecznej pracuje z dziećmi w kontekście asystentów rodziny, także mają tego 

rodzaju obowiązek. Powiedziała, że charakter pracy z małoletnimi w placówkach jest różny, więc 

te  standardy  będzie  miał  inne.  Poinformowała,  że  jako  zespół  interdyscyplinarny  nie  mają 

bezpośredniego wpływu, nadzoru w poszczególnych placówkach. Zespół realizuje zadania i szkoli 

pedagogów, adresują do pracowników socjalnych, pedagogów, dzielnicowych do wszystkich służb. 

Wyjaśniła,  że  w składzie  zespołu  interdyscyplinarnego,  pracuje  również  przedstawiciel  oświaty 

pedagog,  więc  mają  informację,  że  w  szkołach  również  takie  kampanie  informacyjne,  są 

realizowane. Zespołu interdyscyplinarny nie wchodzi do szkół i nie pracuje z dziećmi, wykonują to 

za pośrednictwem kadry oświatowej.  

Radna  Beata  Jankowiak powiedział,  żeby  Ośrodek  Pomocy  Społecznej  wyszedł  naprzeciw  i 

pomógł tym dzieciom o dostęp do numerów telefonów, ponieważ rozdawanie opasek, to też... 

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała,  że  OPS co jakiś  czas  aktualizuje  informacje  i  przekazuje  do podmiotów nawet  

dokumentacje, ponieważ jeśli coś się zmienia, to starają się na bieżąco aktualizować. Wyjaśniła, że 

OPS  może  tylko  przekazywać  informacje,  nie  może  wchodzić  w  kompetencje  dyrektora  i 

organizować we własnym zakresie pracy. 

Radna Beata Jankowiak zapytała, czy mogą współpracować?
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Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że tak, tylko na zasadzie przekazywania informacji lub edukowania.

Radna Beata Jankowiak powiedziała, że właśnie chodziło jej o tę współpracę, aby uświadamiać 

dzieci?

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała, że placówki uświadamiają swoje dzieci. Poprosiła, aby tego Gminnego Programu 

nie postrzegać jako Programu Ośrodka Pomocy Społecznej. Zwróciła uwagę, że za realizację tego 

programu jest odpowiedzialny Zespół Interdyscyplinarny, czyli osoby z różnych podmiotów.   

Radna  Beata  Jankowiak zapytała  o  posiedzenia  zespołu  interdyscyplinarnego,  jak  są  te 

posiedzenia realizowane, w miarę potrzeby, czy jest to narzucone? 

Barbara Kasperczak-Kuszak, zastępca Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni 

odpowiedziała,  że według zapisów nowej ustawy, muszą być realizowane raz na dwa miesiące. 

W poprzednim systemie tego zapisu nie było, wynikało to wewnętrznie z regulacji, czyli raz na trzy 

miesiące.        

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Jarosław Graczyk  powiedział, że wśród radnych są 

przedstawiciele  szkół  i  kompetentną  osobą  do  podzielenia  się  swoimi  spostrzeżeniami,  jest 

Dyrektor Szkoły radny Bogdan Nowak, któremu udzielił głosu.  

Radny  Bogdan  Nowak powiedział,  że  ustawa  o  standardach  ochrony  małoletnich  nałożyła 

obowiązek  na  placówki  oświatowe  od  przedszkoli  do  szkół  wyższych  i  innych  instytucji, 

opracowania własnych standardów ochrony małoletnich,  wskazania osób, które są bezpośrednio 

wyznaczonymi  osobami  do  kontaktów.  Poinformował,  że  na  sali  jest  również  radna  Anna 

Szlachetka,  która  jest  współautorką takiego dokumentu  i  szkoły są  zobowiązane,  żeby z  tymi 

wszystkimi procedurami zapoznać i  przeszkolić wszystkich pracowników, nie tylko nauczycieli, 

rodziców  i  przekazać  tę  informację  uczynią  z  podaniem  konkretnym  podaniem  dostępu  do 

numerów telefonów, zagrożeń, do kogo się zgłosić, w jakiej sytuacji, o czym mówić, kto jest taka 

osobą  bezpośrednio  do  pierwszego  zgłoszenia  kontaktu.  Szkoły  pod  tym  względem  muszą 

dopasować przepisy do swoich własnych możliwości i specyfiki, która w każdej szkole pracuje, 

ponieważ inaczej wygląda to w szkołach wyższych, ponadpodstawowych i podstawowy a inaczej w 

przedszkolach.  Dlatego  te  standardy  ochrony  małoletnich  w każdej  placówce  muszą  być  inne, 

dopasowane do charakteru danej instytucji.                
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Radny  Damian  Staniszewski powiedział,  że  temat  jest  ważki,  stąd  zwraca  się  do 

Przewodniczącego  Komisji  Edukacji,  radnego  Jarosława  Graczyka,  aby  na  wrześniowym  lub 

październikowym posiedzeniu  Komisji  Edukacji  podjąć  temat  przemocy,  który  miał  być  przed 

pandemią, która pokrzyżowała plany Komisji Edukacji. Zapytał, czy komisja może pochylić się nad 

przemocą nie tylko domową ale również nad przemocą uczniowską w szkole, która występuje?

     

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Jarosław Graczyk  powiedział, że komisja odbędzie 

się we wrześniu na początku roku szkolnego, zagadnień będzie dużo i być może ten punkt także 

zostanie wprowadzony do porządku posiedzenia komisji.  

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały  w  sprawie:  uchwalenia  Gminnego  Programu Przeciwdziałania  Przemocy  Domowej  i 

Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 2024 – 2028.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie: uchwalenia  Gminnego  Programu Przeciwdziałania 

Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 2024 – 2028.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w  sprawie: uchwalenia  Gminnego  Programu Przeciwdziałania  Przemocy  Domowej  i 

Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 2024 – 2028.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  uchwalenia  Gminnego  Programu 

Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 

2024 – 2028.

18)  Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w 

sprawie:  zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września 

na lata 2024-2033.

Radny  Damian  Staniszewski  zapytał  o  zwiększenie  wydatków w pkt.  13  do  uzasadnienia  w 

kwocie  150 tys.  zł,  poprosił  o  scharakteryzowanie  wskazanych robót  dodatkowych objętych tą 

kwotą?
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Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  chodzi,  o 

usuniecie kolizji kabla średniego napięcia. Wyjaśnił, że zgodnie z przepisami taką kolizję powinien 

usunąć właściciel kabla, czyli firma energetyczna, która nie chce tego wykonać. Gmina nie ma 

czasu czekać z budową ulicy na rozstrzyganie sporu, więc wykonuje to zastępczo, a później będzie 

żądała zwrotu środków.    

Radny Damian Staniszewski  zapytał, z jakim przeznaczeniem będzie budynek gminny przy ul. 

Warszawskiej 26 w ramach opracowanej dokumentacji?

Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  będzie  to 

działalność   społeczna,  czyli  współpraca  gminy  z  różnego  rodzaju  organizacjami  społecznymi, 

stowarzyszeniami z działalnością prospołeczną dla mieszkańców. Gmina, od wielu lat udostępnia 

na taką działalność część pomieszczeń gminnych, w których nie ma dobrych warunków, aby tam 

działalność rozwijać. Poinformował, że gmina posiada już wszystkie zgody i decyzje konieczne do 

rozbiórki. Powiedział, że pojawia się szansa na to, aby w ramach środków unijnych, spróbować 

uzyskać dotację na taki cel i jeżeli uda się pozyskać środki, to gmina chciałaby w tym miejscu 

kontynuować współprace na nowych warunkach z organizacjami, które już z gminą Września od 

wielu lat, dla dobra mieszkańców współpracują.         

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, 4 głosami „za”, 1 głosem „wstrzymującym się”, 

0 głosów „przeciw”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały w 

sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2024-2033. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej  Prognozy 

Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2024-2033.  

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały  w  sprawie: zmiany  uchwały  w  sprawie Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Miasta  i 

Gminy Września na lata 2024-2033. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2024-2033.  
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19)  Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w 

sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 5 radnych, 4 głosami „za”, 1 głosem „wstrzymującym się”, 

0 głosów „przeciw”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały w 

sprawie uchwały budżetowej na rok 2024.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 

2024.

Komisja  Edukacji  w obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt 

uchwały w sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2024.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie, 

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie: zmiany  uchwały  w  sprawie  uchwały 

budżetowej na rok 2024.

Pkt 4

Radny Maciej Słowiński powiedział, że podejmowana jest uchwała o Strategiach Rozwoju Miasta 

i Gminy Września. Zapytał o Strategię Rozwoju Wsi, które wygasły prawdopodobnie dwa lata temu 

i nie wszystkie wsie mają opracowane nowe Strategie Rozwoju Wsi, co czasami jest kluczowe do 

pozyskiwania środków zewnętrznych np.:  z Wielkopolskiej Odnowy Wsi, za które są dodatkowe 

punkty, czy gmina planuje takie Strategie Rozwoju Wsi na nowe lata podjąć?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i  Gminy Września  odpowiedział,  że aktualizacja 

tych strategi trwa. Wyjaśnił, że jest realizowana w taki sposób, że gmina stara się uzyskać na ten cel 

drobne  dotacje.  Moderowana  jest  przez  osoby  z  Urzędu  Marszałkowskiego,  które  wspólnie  z 

mieszkańcami tę strategię konsultują, opracowują i przygotowują jej założenia. Powiedział, że w 

ciągu roku co najwyżej kilka (trzy na rok się udaje), więc to nie jest szybko. Jest to proces, który nie 

przebiega szybko, ale trwa.

Radny Maciej Słowiński zapytał, czy Sołtys może opracować sam swoją strategię?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział,  że niestety nie, 

musi być to realizowane zgodnie z zasadami i założeniami. Wyjaśnił, że gdy trwają opracowania i  
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konsultacje z mieszkańcami, to nawet urząd, czy urzędnicy, starają się być obok, żeby nie wpływać 

na  treść,  ponieważ  ma  to  być  przez  grupę  mieszkańców  konsultowane  i  prowadzone. 

Poinformował, że udział tych osób wskazany jest z listy z Urzędu Marszałkowskiego, którzy pełnią 

funkcję moderatorów tego procesu.                     

Pkt 5

Wobec  wyczerpania  porządku  obrad  przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Jarosław 

Graczyk, o godz. 10:51 zamknął wspólne posiedzenie komisji.

Protokół zawiera 27 ponumerowanych stron. Wszystkie załączniki znajdują się do wglądu w biurze 

Rady Miejskiej w Urzędzie Miasta i Gminy we Wrześni. 

              

      

                                                             
                                                                                                Przewodniczący Komisji Edukacji

                    
/-/Jarosław Graczyk

Przewodniczący Komisji Komunalno-Finansowej

/-/Waldemar Grześkowiak

Przewodnicząca Komisji Rozwoju Wsi
               

/-/Wiesława Konieczna

Protokolant
/-/Anita Grabarek
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